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I • n lw>n ,OHNR: : On~1:io;,-14 DOI: 28 Nov 1989 
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ITRSID: I ·>. '·I ···.·.· ... DTR: 29 Nov 1999 
lacs10· = · ' ·. · ·· · I • • .. 1 , • • Text Review: 
hNAME: l •._ '.. · 1 · ·::: •. Text w/Tape: 

!1PLACE: :NSA, ·9PS, Ft: Meade, Mrr;t:Jconference Room 
I • •• • 
11v1EWER: :NEWT~N;:Rob~rt E.; FARLEY;R_obert D . 

• '(Tape 1, Side 1] ·:. • • . 
I • •• • 
tTR NOTE: :Audio quai~y ofl~is ta~ is good • •• 
jFarley: :Today is 289Nove!tJber 19~9. Our interviewee: Mr .... 1--------,1 
t I lwas a-juniOf)malyst ~ssigned to the North Korean air problem and 
I later, the Nortfi Koreqn navy l!}roblem during the period when the seaborne 
I collectors were- activ9~ .When t~ Pueblo incident took place in January of 
I 1968, he became invc5J-,~d in the·debriefing of the crew following their 
t release in Decerbber of.tJ:iat year. I._ ____ _.lalso participated in writing 
I the damage asse~sme1'.ef the Pueblo compromise. This interview is 
I taking place in th Ct2Aference Room, NSA at Fort Meade. 
t Interviewers: Bob Farley an.o Bob Newton. The classification of these two 
f cassettes as determined byl •• lare TOP SECRET CODEWORD 
f NOFORN. And this is NSA Oral History Interview Number 14-89. 

fTR NOTE: Taping stops. When it resumes,'i lis speaking as follows: 

J I Well ... (TR NOTE: He chuckles ... ) This is ... Dave probably could, in fact, 
" collaborate a lot of what I have ... He was involved, at least, superficially for 
~ some time in this ... 

" "Farley: 

i I . .. 
~Farley: 

~ I . 
i Farley: 

i I 
:: Farley: . . . . . . . . 
:l 
: Farley: 

l 1 

Yeah. 

He was the 04 .... 

Right. 

Under George Robb at the time. Did you ... ? You interviewed him at all? 
Are you going to? 

No ... 

No? 

We hadn't been ... We were going to interview Robb. But he's hard to pin 
down. We have not approached Dave Gaddy. But I'm sure he'd be 
delighted. Trouble is we don't have enough tape! (TR NOTE: Laughter 
heard.) 

Not enough tapes! (B% You want me) buy tapes? Is that it? 

You know Dave as well as I do! 

Yeah. How about Bernie Elliker? 
15&ili&d Plbiii. HOlllf008M I II 

Bstcd.11141118 
li>nln ■■ ifn; &m aoao• Uil 
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' 

No, we haven't talked to Bernie yet. 

Ah, he's on my list also. 

Yeah. 

Ah ... I. .. 

Y.P. Kim, of course ... 

Right. 

I don't know if he's still cleared. 

'Yes. He's still at the school. .. Offf and on at the school, I think. 
' : He had access to good ... He went to the U.N. Bernie Elliker, George Robb 
: and ... 

: Sammy Hong? 

' , No. Bernie Elliker, George Robb and Y.P. Kim went to the U.N. And took 
: the evidence ... .. 
, I interviewed Y.P. 
'I, 

:You did? 

:Yeah. 
'I, 

,Yeah. 

:C:]Excuseme. 

: No. Go ahead. 

: What kind of ... ? 

: Let me just start it off again, Bob. 

:Yeah. 

Qhanks much again for your time. 

Yeah. 

We're going to talk about the Pueblo. We don't need to go in details on 
your biog and your military service and all of that because we have that on 
the EC-121 tape. But what Bob wants to do: he has dozens of questions to 
sort of fill in the gaps on the Pueblo story. Henry Millington started to do 
this. And there are still big questions in certain areas that you can fill us in. 
So Bob had said that you had some trouble recalling what really 
happened. That if Bob really gave a run-through on what he remembers, it 
might stimulate your memory. So let's pick it up, Robert. And if you would 
just. .. 

OK. 

Give a resume of what you recall. 

And first (2-3B). 

Excuse me. Can I take notes? 

'Pell' 3Ee"E'Pf1eeMll4'PH40POMHJ18EH81iflVE.¥£8£81118 Page 2 
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: :Newton: . . 
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:Newton: 
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Newton: 

Sure. . 
Sttre. . 
Of... Or should I interrupt as we go? 

Please do. 

Eit~erway? 

Interrupt any time, OK? . 
Yeah . . 
Righl Andp.before we start, what kind of classification are we getting into 
here . 

Well, certainly it's TOP SECRET SI. 

Yes. 

Some of it was declassified. But I don't know which parts. So ... And I 
would certainly keep it at the NOFORN level. Certainly, some of this 
shouldn't be releasedl I for example. . 
Of course. Yeah. 

1. ---------"""· . 
Any compartmented areas? • • • • ••• 

We might get into TK (B% a bit.) But no~e "of the. Y~"'•ttiat I... 
None of the VRK? • • • • •• ._ _______ _ 

That I recall at the time. 

OK, I see. 

It may. If it is, we'll stop and I'll tell you that. But I can't... 

EO 3. 3b (3) 
EO 3. 3b ( 6) 
PL 86-36/50 USC 3605 

We have some of the clearance ... At least, I have some of the clearances, 
if that's necessary . 

OK. 

If you find that. .. 

Yeah. Right. 

OK. Briefly, just to - as you suggested before - to jog some memories. 
In 1964, some people, I believe led by the then-DDR&E Eugene Fubini -
Dr. Fubini - made a suggestion that the U.S. might consider having what 
he called a U.S. SIGINT trawler program. When he found out that the 
Soviets had ... had long since had such a program operating on the high 
seas, he said, "Well, why not the U.S.?" And along around the same time, 
(B% USIB) and the Intelligence Community said that, "We have some 
high ... rather high priority items against North Korea that are not currently 
being satisfied. So let's get the ... Let's get this program going." The 
problem was: they had a number of U.S. SIGINT ships. But they were 
large. Some of them six ... Old Victory class ships. Six thousand tons. And 

TOP' 81!8Rl!Tff80MIHTfHOfORH(8EUOlifl¥E,111!81!8111!8 Page 3 



•er !E8PIE:Ph189Mll4WH9f8MHf8EH8Iilil¥E:IJ!0t9 t 1 !8 
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Newton: 

Farley: . 

even Liberty class: 10 to 11 thousand tons. They were talking about a 
smaller ship. They called it a SIGINT trawler. But what they ended up with 
was: getting some old (8% AKLs) or light cargo ships. And they found 
them. They were in moth balls. They were used intra-island service in 
World War II. They got several of these. And the first of the ... of this class 
was the Banner. She operated off of the Soviet, North Korean and maybe 
even the China periphery in '62 and '63. Ah ... '63 and '64. This was the so­
called AGER program: Auxiliary General Environmental Research. Which 
is what the Navy came up with as a cover for its SIGINT ship. After the 
Banner came the Pueblo. And she was outfitting for many months in 
Seattle. I think they ended up with something like 5 million dollars to covert 
the ship. That was much more than the ship was worth (3-48 by 
chuckling.) It was around 900 tons. Anyway, after many false starts, they 
finally got the ship going. They went, first, to Hawaii. And its first mission 
was off the coast of North Korea. And after that, to proceed off Primorskij 
Kraj and go against Soviet targets. Many questions about whether the 
capabilities of the NSG detachment aboard were capable before the ship 
departed. It all seemed to be ... After they got the ship going, it all seemed 
to be a rush program just to get the ship operational. Some question about 
the capabilities of the Korean linguists, etcetera. And of course, there were 
many animosities among the various members of the crew. They weren't 
working together. She had proceeded to several of its stations off the 
North Korean coast: Mars, Pluto, what have you. And on the 23rd of 
January, some Korean sub chasers - torpedo boats - approached the 

· ship and started circling. Several hours later ... Finally, the order was 
issued: "Heave to, or we'll fire." They started backing down towards the 
stern of the Pueblo with the intention of boarding. This was after they had 
fired any number of rounds into the ship, trying desperately to knock out 
the command and control. None of the ... None of the firing was directed 
below the water line or anywhere near the water line. It was all directed at 
the superstructure. 

At the bridge. 

Right. And of course, while the sub chasers were firing away with their 
deck guns and machine guns, one of the shells hit a vital spot and killed 
one of the crew members. Then they boarded. And started to direct the 
ship towards Wonsan. Every time the Pueblo made an attempt to turn 
around or slow down or try to escape, they started the firing again. 
Eventually, they took the ship into Wonsan and then interred the crew for 
the next 11 months. On the release of the crew, they got them back to the 
U.S. They debriefed each member. And there, started to get, for the first 
time, a real good handle on the compromise: what documents were 
aboard; crypto equipment, etcetera. 

OK. That's good. Let's pick it up then.r:J where were you assigned, 
say, in December or the Fall of 1g67? Pueblo is January 23rd, '68. Where 
were you assigned six or eiijhf months before? .. 

· ::P8P 8E8.9'1i!::Pfil~8MIH::PfH8f8MHf8EH81ililVEN!8!91 I !9 Page 4 
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Well, I was the chief of the North Korean navy section. Newly established. 
We didn't have much of an effort on North Korean navy. And it was a small 
section. Six to eight people. And I had originally ... Before that, I had been 
assigned to the North Korean air problem as an analyst - and for a short 
time, the section chief there. And then, I was moved over take this new 
section. And I was trying to remember who the chief of that division was at 
the time. I guess it doesn't matter, but I. .. Oh! Don Beckman, I believe, 
was on the staff at the time. 

The 05? 

Do you plan to interview him as well? 

Yeah. 

You do? 

We did interview him. 

You did? 

Yeah. 

OK. So he could collaborate on some of this, I. .. 

I saw him in Florida about three weeks ago. 

Oh, did you? 

Yeah. He's doing well. 

Yeah. Good ... Good for him. He's retired now. We ... 

Well. .. 

Can I comment at some of this that you said? 

Please do. 

Please do. 

Yeah. 

Because I. .. I wasn't aware that Dr. Fubini, who was ... I guess, he was ... 
Was he in the ... ? He didn't work at NSA. 

No, no. 

No. 

He was DDR&E at the time. 

Yeah. And I didn't know about that basic DOD decision. I guess I heard 
about it after ... during the debrief process. I was ... I was a debriefer in San 
Diego as well. 

Yes, yes. 

And heard of ... and got exposed to some of that information later on in the 
Congressional Review. But the first we knew of the Pueblo - or the AKL 
program, I guess ... You know, of course, we all knew about the Liberty 
being shot up. I guess was that a year or so before? 

ifOP OEORE"FA•OOMIHif/HOFORU1•0EHOlifPa'E//B81!8111!8 Pages 
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Right. Yes. 

Yeah. 

Yes. 

And so, we were familiar with that very traumatic kind of incident. And I 
had the experience on the Korean air problem, so I had ... on the air 
defense problem. So I had ... I was aware that the Koreans ... Whenever we 
would fly an airborne reconnaissance platform in the Sea of Japan, the 
Koreans would scramble fighters. 

Audio becomes overdriven at this point. 

And in one incidence ... And I forget the exact year, but you can find it... I 
think it's an RB-47 was shot up. They went out and actually took a couple 
of shots at her. And we had pictures later on that they blew holes in the 
side of her. Not just one. But they hit her two or three times. She limped 
back into Yokota. But that was the airborne ... the ACRP program: the early 
part of that in the Sea of Japan. So the Air Force was very sensitive to, 
you know, the whole White Wolf advisory program and all of that that was 
in place at the time. Airborne reconnaissance in that part of the world was 
a ... was a very dangerous proposition. 

And the Navy was not. .. 

Well, the whole White Wolf advisory system, of course, is ... was geared 
towards the ACRP. And the Navy, of course ... This whole thing about the 
decision of Dr. Fubini to do this ... This was a Navy asset. It was a not an 
NSA asset. 

Right. 

The AGER or the AKL program was a Navy asset. The Navy was taking 
the initiative to build SIGINT. .. small SIGINT trawlers. And I'm not sure 
and ... To this day, I don't believe that that... that whole program, as far as 
the North Korean ... the requirements for that kind of collection against 
North Korea - from where at least I sat at the time - there wasn't that 
kind of pressing requirement. Now, the Navy may have felt they had an 
operational requirement to do this, but insofar as the SIGINT analyst 
sitting at the desk close to the problem on the air and the navy target was 
concerned, we didn't have that kind of requirement: to collect more of the 
same, if you will. We ... So the decision to send the Pueblo ... Before her, 
the Banner actually made a pass by there. And there was a ... There was 
some concern about that. The year before she made a pass .. . 

Of the safety of the Banner? 

Yeah. There was some concern by us, as well, concerning the Banner -
when she went breezing by on the way to deployment off Vladivostok. And 
this was, as you indicated, the initial deployment of the Pueblo. And when 

"P912 9!8ff!E,ff89Mlf4if,1HOfOR:H,18EH8IiflVEff!8!8111!8 Page 6 
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we first saw 'l:be planning message for that in our section, it was near 
Christmas time· tha.t we saw it. Christmas of '67. Both Don Beckman and 
I. .. Don, of course, t1aq a long history on the Korean air problem. And he 
and I worked together oh•tt,at. And knew of the incidences ... And there 
were several of these where w.e had scrambles. And one actual where it 
was a ... where there was not orils, .a. scramble but an intercept (B% intent) 
and a shot... a shot at an airborne rebi>(lnaissance in the Sea of Japan ... 

Yes. If I could interrupt for just a second,O You mention the 
knowledgability of the U.S. Air Force and the sensitivity that the North 
Koreans had to U.S. ACRP flights. Was the Navy also involved in the 
airborne collection program? Running its usual. .. ? 

There was nothing specifically in the Sea of Japan - in close. They had, 
off land. They would run like they did with the EC-121 a year later. They 
had (B% off) Vladivostok, but nothing off the coast of Korea - that I recall -
that the Navy ran in there. It was Air Force. And again, when the Navy ran 
their assets, it was not a ... it was not a part of the national assets, it was 
part of the Navy assets. 

Right. 

So it wasn't part of the whole mechanism ... 

So-called "direct support"? 

Direct support. And this ... 

Yes. 

This deployment of the Banner, initially - and then, the Pueblo was under 
that same requirement to meet Navy needs. And it was an advisory to us. 
It was an advisory. It wasn't a ... I don't... (TR NOTE: Phone begins to ring 
in background.) It wasn't part of NSA's chop, if you will, that we had a 
voice in whether or not the Pueblo or the Banner or any of them could ... 
should be deployed for SIGINT requirements . 

Yes, right. 

It was for Navy requirements. That's why I want to make sure that was 
clear up front. 

Good! 

OK? 

Apparently .... And I've ... Going through the documents, the Navy got USIB 
to go along. NSA went along, too, because I guess they could satisfy 
some other collection - that they would not have to use, say, overhead. 
They could use the Banner to task on a "as available" basis when the 
Navy didn't need it for direct support. But do you personally know of any 
COMINT. .. ? Do you recall any COMINT requirements against North 
Korea that the U.S. community had that were not being satisfied by the 
usual sources of collection? 

I 015 91!!CRl!TheOMll4'PH40POftHf8EH8iilii¥E,1,1£0£94 4£8 Page 7 
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Newton: 

No. And ... I. .. We, at our level, at least and all that... You know, granted, at 
that time, you know, your vision is a little limited because you've got this 
little piece of the action you're involved with. But at that time, we didn't see 
any reason to deploy that kind of ship to collect... In fact, we (Bo/o said) ... 
You know, we often questioned whether or not the risk was worth the gain. 
That was always the question we analysts, at least, had at that time: 
whether or not you need to fly the ACRP in that air, I mean, to collect VHF. 
You get some very good tactical communications because they're coming 
off, you know, the intercept path. 

Yeah. 

Yeah. Out of GCI, you get a lot of tactic stuff. But they (Bo/o were going 
after the) ACRP. And I don't know. I guess that's good information to have. 
But whether or not you need to put somebody in harm's way to do that. .. 
You see what I'm saying? 

Yes. Sure, sure. 

The Koreans ... We used to say this a lot. The Koreans ... That piece of .. . 
That piece of geography which juts in around Wonsan: that is ... that's .. . 
We always called it the North Korean Lake. They didn't respect... They felt 
that that was theirs, you know? That was ... That's ... Anything from 
Vladivostok down, you know, that whole body of water which we call the 
Sea of Japan out from Wonsan Harbor, that was Korean territory, in their 
eyes. 

And ... 

And we recognized that. 

What period of time did the North Koreans consider this so-called "lake" to 
be theirs? What...? When did this ... ? When did this first become evident? 

Oh, it's for ... I was trying to remember that. But if you went back and 
checked on the RB-47, the ... you know, the ACRP, I bet that was '65. '65. 

Yes. 

I'll bet it was and ... A year before that, anyway. In '64, '65. And when I 
moved to the North Korean navy section, we began watching the Navy 
reaction from both coasts. Not just the east coast, but the west coast as 
well. Any fishing ... South Korean fishing activity was (8% out). There 
would be constant reaction to that. Constant reaction. And it didn't matter 
where they were. Twelve ... Three miles, 12 miles, 50 miles out. The South 
Koreans were always in danger of being ... In fact, were shot up a lot on ... 
near a coast, if they went across the hypothetical line that the DMZ 
extended out into the ocean. So they viewed anything that went north of 
that hypothetical line of the DMZ extended as fair game. And had for at 
least two or three years. 

As far as the North Koreans were concerned: that DMZ line extended out 
into the water for as long a distance as they could reach. What it was. 
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wtia1tever their tactical capability was to get out and come back: that was 
thei( •. 

Say 50? . 
Whatever it was . . 
A hundred!. 

I don't know whether ... Whatever the range of their vessels or aircraft 
were: they vietyed that as their ... their territory and their territory to protect. 
And they ... And'that was very evident from watching the North Korean ... 
North Korean and. South Korean fishing activity, which is very lucrative 
there on either sid~ of the coast. That, that was ... It was always a trouble 
spot. I can't rememb~r how many spot reports that I was involved with that 
had to do with clashe~ between North Korean navy and South Korean 
navy - and North Korefin fishing and South Korean fishing in that part of 
the ... A lot of them. I met:!n, you could ... A lot. Both coasts: almost every 
week you'd have an incide.nt. 

Yeah. 

And they were looking for infittration. Whatever they were doing. They 
always ... Very, very sensitive ctt>out... about South Koreans infiltrating and 
the North Koreans infiltrating thEf .other side. So, it's a state of siege 
almost. Anyway ... 

I have a number of questions here,t::J And I apologize if one may 
overlap the other. And I don't want to press us too much for time. 

I think we're going to take a lot more time. I. .. 

Yes. 

The catharsis, you might suggest, is (8% ready); it's going to be good for 
me. (TR NOTE: He laughs.) 

Well, you've been wanting to talk about this, right? 

Well, yeah. There's a few things that I've been wanting to say. 

OK. 

And so, you know, if we can't do it today, we can take some more time . 

All right. 

Don't feel like we have time (2-3B ) ... 

OK. Are you going to cover the bit about the message that... ? 

Yeah. All right. 

All right, Sir. (XB by Farley laughing.) 

Number one. Number one. The circumstances surrounding the NSA 
message ... 

Yeah. 
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To CINCPAC/JRC pointing out North Korean aggressiveness. Could you 
go ahead and describe that please? Where did that originate? How did it 
get going? What was your part in it? 

Well, I originated it. I wrote it based on ... You know ... Based on all this 
(1G) I just gave you - having lived through that for a couple of years, at 
least; two or three years. And seeing that. And then seeing near Christmas 
a message from the Navy that kind of advised us they're going to send the 
Pueblo there, I was shocked. I said, "Isn't anybody reading the SIGINT?" 
You know? Because, you know, we had clear SIGINT evidence that that 
was a dangerous thing to do. So I crafted a message. And we had to play 
with the wording a lot, because it really was none of our business. I mean, 
in essence, it's a ... 

With the Navy directing the program. 

Exactly. 

Yes. 

And ... So we drafted a message. It was similar to a message we had 
drafted earlier on the Banner that said, "Hey," you know, "Just watch it." 
But after some back and forth - primarily between Don Beckman and I 
and some coordination throughout the building - the message went out. It 
was ... I never kept a copy of the original draft. The original draft was quite 
a bit stronger. It was almost directive, you see: "You shouldn't do this," sort 
of language. I don't exactly ... how it was put. But it was ... In the finished 
process, it always is ... you know ... 

Right. 

You know, it was much more polite. And much more polished, if you will. It 
wasn't as blunt as the way I had written it originally. 

Somebody said it was watered down too much. (TR NOTE: He chuckles.) 

Well, I don't know if it was watered down, but it said the same thing. But it 
said it in much softer language, if you will. 

It has to be watered down, as usual, in these kinds of things, because of 
the politics of the situation. Right? 

Of course! Of course! I mean, we went through Eugene Sheck and I 
guess ... I don't know if you've talked to ... 

John Collins? Yeah. 

Gene Sheck and ... Dick Harvey is still in the building. 

Yeah. Yes. 

They were K, I think, at the time. And the collection management folks ... 

Yeah. 

For the Agency. And they were tuned into this ... this ... the political side of 
this. And that is that, you know, "Hey. We got to ... No, you can't tell the 
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Navy what to do. It's their program. But we got to, at least, point out to 
tl'Jem what we've seen through SIGINT." Because it... What was in that 
m.essage was ... had already been reported ad nauseam in SIGINT 
pr?duct. 

Yf!f,. 

AnGl we just wanted to remind the Navy that, "Hey, there's a body of 
SIGJNT that indicates that the risk you're taking here is not worth the gain." 
And"_the ... I forget the exact... I have a copy in my desk. (TR NOTE: 
Shuffling of papers heard.) I guess, the risk ... The exact wording of the 
message (8% went out) ... Now, the other thing is that... I don't know if Don 
told ybu this or not. But there were a few other addressees on that 
messqge. You know, lower-level Navy folk. And in the process of 
coordination, they got chopped off. Did Beckman ... ? Beckman tell you 
about that? 

No. 

He ... He.actually coordinated that message. He took it. I didn't. He was the 
staff guy_ He took that message around. And I don't remember exactly 
how many or who exactly they were. But it... in the process of 
coordination, it was determined that it would be better to send it to the 
responsible people. To JRC, JCS. And it was theirs to call. And that 
readdress~! of that and action downward by that was really theirs to do. 
Now, I've lived with that for some time, you know? I. .. That, and another 
thing that h

0

as bothered me for 22-odd years, I guess. And I want to get it 
off my chest And that is, you know, we could ... you could say, "Yeah, well, 
NSA did a g\)Od thing. We were great. We went out and we told the world 
what was going to happen before it happened." And you know, I guess 
General Carter used to wave that message around a lot. . 
I know! (TR NpTE: He chuckles.) 

And say, you !<now, "Look what we did! We told you you shouldn't go. And 
you did it anyw_ay." But see. I think ... I mean, we have to take some 
responsibility. Not "we": "I", I think, here - in that, we could have probably 
done more. we·-could have maybe readdressed that message to others, 
you know? We could have done more phone work. We ... The NSA. .. NSA 
people could ha~e done more phone work with the people in liaison - as 
we ... as we ... We do more of that today, where we actually pick up the 
phone and call people and say, "Hey, have you ... ? You ought to read that 
message I just sebt you." 

If I could interrupt,t:::J for a minute. 

Yeah. 

That was the complaint by the senior level people ... 

Yeah, I know. 

In CINCPAC and CINCPACFL T. .. 
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I know. 

After the fact, of course. 

I know. 

Claiming that - and I have no reason to doubt this - that they never saw 
the message ... 

Yeah. 

Saying things like, quote, "It was never addressed to me." Is that what 
you're referring to? Send the message to a specific individual, instead of 
commands? 

Yeah. I think ... I saw that complaint. And I felt that... I felt that when I came 
in that night and heard a guy got killed and another guy got his leg blown 
off and they were going to ... (that) they'd been captured, (1G) you know ... 
. In fact, Don Beckman and I said ... The first reaction was, "Should have 
sent that message to a wider distribution." I mean, that was ... That was 
our. .. Both of our initial reaction the day of the incident: was that. 

Yeah. 

And I think the Navy, you know ... Although that never really came out 
anywhere. But I think the Navy had a point. That's my personal view 
today. And looking back on history, we could have done that. We could 
have also called people and say, "Read that message." It wasn't until, you 
know ... An interesting twist to this ... And you can look back through the 
damage assessment of ... If you have all the damage assessment stuff ... 

Yes, yes. 

Look back through there. I wrote part of the damage assessment one, 
when we debrief the crew. I was privileged to do that. And one of the 
messages that was on the Pueblo was the message we sent to the 
Banner. 

Is that right? 

Which went to a wider distribution. 

Oh yeah. Yeah. 

And though ... Although it was much subtler, it had essentially the same 
message as the one we sent to the Pueblo. And that is: "It isn't smart to do 
this off of North Korea." OK? 

Right. 

So ... 

You called them "unpredictable." 

Yeah . 

That was one of the words you used ... 

Yeah. 
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. . . ... . . 
: l~iqentalt~,.some of the Banner reports, the OIC reports: they were 
• aboard the Poeblo. . . . . 
: Yecftl. And that wa~among them ... . . 
: Yeati~ • . . 
: Wher~.you~.- That. .. The dartiage assessment that I wrote, concerning 
• that, ws;; ... thpt particular item wa~: OK. This would show the North 
: Koreans·Jhat w.e had the capability ro ~ssess their intentions regarding the 
: deployment of a .ship like this. . . 
:oh, great. ·,TR NOTE: Laughter heard.) Gr~at♦• . . . . 
• I wanted to !!Sk you~ •. . . . 
:(XB by laughter.) 

:1 wanted to as~_you alscr..was anything ever received from.I lalong 
:the lines of this position t~t you and others here at NSA took regarding 
:the danger of that area, as fi3r as a SIGINT ship like the Pueblo deploying? 
:Was anything rec·~ived from I Ion that? 

"Not that I'm aware of. Was ... ? Somebody say there is something in from 
l P ~ 
Ah ... 

You talked to Tom Land? He was out there. . 
He was there. And I did"talk to him on the phone only. We didn't interview 
him. He said that he sent.something. He recalled something coming in 
from I lalong the s~me lines. But his memory fails him on just what 
the message what. . 
So ... He was at tne other en•o. He was at... . 
He was at the other' end, rig hi 

1 I. as w~.s (B% ·""1-----~ He was out there. 

Yeah. He was ... H'e said-when I called him, he said he was more involved 
withl • • • • r a And .also g~~;rt~.i~~;,;naterials to the U.N. thing. 

Yeah. Yeah, 1 go\ a•lot to say abo~t that, too. (TR NOTE: Laughter heard.) 

Again, I want to cl~rify ~fie .point~ "tdwr concern regarding the danger to the 
ship if they deploy: that was.b-ased ori:a whole slew of incidents? Not any 
one specific thing, right? • • : : • • • :: • . ; . . .. . . . .. Yes. . : ..... 

.. #~ 1-----------OK. 

A culmination, I guess, of ... 

Right - all of them. 
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Was there any evidence at the time indicating that tbff. North Koreai.is were 
plllnning the seizure of the next U.S. SIGINT ship trlt}(appeared S'.)ff.its 
ea~t coast? The Banner or any other such vessel? : : • • 

No.".I know that had been speculated. But I. .. I 9idn'! s~e anythidg that 
woutd suggest that. I do know - and this will ,set me into somj"of wh'pt we 
just Milked about - was that: I · · • _some of the 
technical material to assess this whole ... tl)is whole incident. I can go back 
in thii Because it's ... Again, it's a catharsis for me. It' ... We got... we·.got 
the initial reflections in electrical cables • We didn't have: •. 

HF 
L...-------~--~-~■--:~---==--~--=--~---=--~ manua .Morse position reports of tracking ... sunace-to-surface tracking •• 
radars aJong the coast. And their positioning of the Pueblo and where sh 
was. Anel then some VHF collection, ok, 

A~d because the comms weren't as the are 
.. t-o"""da-"""it_w...,...a-s ... h-a-rd.,....to_e_t_a"""l..-,1!1 that in. 

n ge in~ a in orma '<?11 ac was usua. y courier. n , you now, 
getting it into the system was hard. Manua~ Morse would get in, actually, 
sometimes,".days after the fact. And the Vl-lF voice collection, after it's 
transcribed ·.- becau~e you had to ship tapes and all that stuff ... That was 
a long time before y0u ... 

~ewton: I ' I.and LA problem. 

~---•= 
:Newton: 
\.__,_,: 

Yeah. 

Yeah. 

L... _____ _..., _ __, So there was that snafu. Then, the other part was 
that some of what ent in... d I communicated with him on the 
Opscomm and others""-!'----""!" couple of times during this whole 
period. The initial data that came in: we tracked ... we plotted that out on a 
map. This part is going to get a little funny. We plotted all that out on a 
map. And it showed that she was clearly outside territorial waters off North 
Korea. We did a very nice (B% pretty) map with all kinds of lines on it. And 
it was a very impressive map. And George Robb, Bernie Elliker and Y.P. 
Kim took that map that we prepared in our section there up to the U.N. 
And displayed it for the world ... To say, "Hey ... " You know, to show ... And 
they played a voice recording of the Koreans when she was backing up: 
"Heave to, or I'll open fire." Identifying the ship: the G-E-R 2. The ... You 
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could hear it clearly. "G-E-R 2. G-E-R 2." Identifying it at a precise time ... 
at a precise time when the North Koreans themselves said, (TR NOTE: 
Phone rings twice) "This is where it was," to show clearly to the world and 
the U. N. body that she was in territorial waters and she was being 
attacked by these North Koreans. That was the reason they went there: to 
do that. 

That was, perhaps, one of the reasons why the North Koreans - after 
they boarded - were so anxious to get that ship in close and quickly. 

Yes. I'm sure of that. I'm sure of that. But we were presenting evidence 
and had evidence clearly, in SIGINT, that she was clearly outside ... I don't 
know how many ... 20 some odd miles out there. 

She went out to ... I heard a figure like 25. But the closest she ever went in 
at any time was 12.8. 

Yes. 

Something like that. 

During the whole (B% voyage.) 

Yes. 

Yeah. 

Yeah. 
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. 
Based on the track of her ... But the part that I wanted to clartfy on that was 
that it's an interesting little twist. It wasn't until they came baGk from the 
U.N. and this thing was in the press and it was declassified ~here it was 
and all of this stuff that we actually got the raw data on which._l ____ _ 
initial cable came in to support what they had said. That this is where she 
is, you know? And they had plotted that out and so forth. We got. .. finally 
got the raw data in. And I. .. We ... Our analysts plotted it out again. And the 
track that we had didn't match the track that was on that map that went up 
to the U.N. (TR NOTE: Chuckling heard.) Extremely traumatic. Did not. .. It 
didn't put it inside territorial water, obviously. But the track didn't match 
precisely what had been presented to the world. So the SIGINT fact... I 
mean, the Koreans could ... The Korean, if they wanted to, you know ... Or 
if they were smart enough or if anybody was smart enough (1-2G), you 
know, 'That's not where she was." But, you know, in challenging that, 
you'd have to say that... 

Yeah. 

You know, it was somewhere else. But it was outside territorial waters. But 
the track was different. 

Your secrets were kept, then, weren't they? (TR NOTE: Chuckling heard.) 

So, I guess if you wanted to assess this, well, you know, no use of us 
changing our codes or tracking and all of that, because they obviously 
don't know! (TR NOTE: Burst of laughter.) 
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. . . . . 
::(1-2B by laughter) (B% sad)! 

: ~B% What they gave to the U.N. was more) accurate. 

: jhey didn't challenge it, right? (TR NOTE: Chuckling heard.) 

: ~ow, the other part of that - and I'm sorry if I. .. You guys are going to 
: t\ave time with me, because I've got a lot to say. 

: Good. (TR NOTE: More chuckling.) . 
: S9me of it... (B% It isn't) anywhere in the record. I don't know whether or 
: nat... I think George Robb would remember this. I'm certain Bernie Elliker 
• would. And ... . . 
: Y.P. would . . 
: Y.I~. may. Although he didn't... He was ... His main involvement was in the 
: voiee part of this. He wasn't in any management position in this whole 
: situ?tion. He was being used as a linguist. Pure and simple. 

:Yeati, yeah. Kim? 

:Y.P.:Kim. Yeah. Beautiful man. He's like a father to me. But he ... In this 
: partit:ular thing - although he was a division chief at one time there - he 
:was being used as a linguistic consultant. And that was his primary role. 
·And i:nost of what he (1G) is the [im]punity of what the Koreans were 
:saying. And he was going to the U.N. to make sure that if ... that they were 
:going:to play the tape. And they did play the tape. 

t::::], he said that he sat behind the scenes ... . 
Yes. • 

Becau~e he didn't want the people who were with him at (B% Pam Moon 
Jong [~an Mun Jong?]) ... 

Yes. 

To reco~nize him as the, you know ... . 
Yes, tha!'S right. 

Person who had (1-2G). So he sat behind ... And worked with the SSO 
people. : 

Yes. 

And trans!ated it over telephone. 

Yep. 

Question, t::::J, on ... Did you ever see or come across anything in this 
whole thing that would lead you to conclude that there was collusion 
between the Soviets and the North Koreans? 

Yeah. I've heard that, too. I was going to get to that. I didn't see ... That has 
been speculated. They ... Soon after they were there, in the process of 
debriefing ... I mean, the advisors that came there to help debrief - I 
mean, to interrogate, I guess is a better word - the Pueblo crew ... The 
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. 
Soviet advisors were there very soon after they were capturei•.so there • 
was always a lot of speculation about that. I don't. .. I don't t}ave·.anything • 
fror"(I my database to support that. But I do want to talk abQ'Ut pri(lr 
knovyledge a little bit. 

Yes. "Good. 

Beca~e it's another one of those snafus._l _______ • ____ .... ( 

OK. . . 
It was a ·tong time after ... I forget the exact period/But it was quite a while : 
after the incident. And George Robb made a dec·ision that we needed to • 
document.this. You, perhaps, have seen the documentation. It's called 
"The Voyage and Capture of the USS Puebl</' 

Yeah. 

It has all the ~ocumentation concerning tj,~t. And his idea was to go back : 
and ... go back'_in time and review all of !hat data as minutely as we could ... : 

Let me switch, l::::J. 
OK. (TR NOTE: Taping stops. Whert it resumes, Farley is speaking as 
follows:) . 
(TR NOTE: Sound of tape recor?er being turned on.) Go. 

So they had a task force that I .was the head of that was to get together 
and put it all in files for postei;ity. Catalog it. Inventory it. And make sure 
that it all was there. And gefevery piece of shred of information that we 
could get during the periocf that she was off the coast of Korea from 12 or • 
13, I think, January... • 

January, right. 

To the day of the ca(>ture. And to document that as thoroughly as possible.: 
And get all the (B%4:rack) in one spot. So in starting that process, I found • 
soon after we started that I was missing some tape numbers. I was 
missing some tai;,e numbers in the logs that we were keeping - so that I • 
couldn't account for a couple of tapes that were about an hour before the • 
incident itself .• • 

Oh, boy! . 
OK? I did(l't know where the hell are these. So we sent a message to 
I I And said, "We don't have the data for these tapes. Where's the 
electrical transcript and all that?" And it wasn't. .. I think it was like a 
month ... It was almost a month after the fact. We're talking three weeks 
or ... Ma be three weeks. Somethin like that. After the fact. We found out • 
tha -----------------,.------...---'l""l'!"--ha It as an 
intruder. As they did ... Now, they identified anything that crossed that 
imaginary line that I mentioned as an intruder - as an enemy, if you will. 
And they began tracking it. And they dispatched these North Korean ships 
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ciut there. So we got the voice take on these ships as they were leaving 
Wonsan Harbor and going out, before they actually ... before the data that 
w.e got that we that we had when we went up to the U.N. with all the, you 
kr"jow, "Heave to, or I'll open fire," and all of that stuff. We had a lot of ... like 
an. hour's worth of information that we didn't really have in the system until 
like three weeks after the fact. Which was kind of warning information, if 
you will. .. . 
Yeah . . 
Wart,ing information that says, "Hey, the Koreans identified this ship as an 
intru~er - an enemy. And they're making plans to go out and intercept 
her." And they went out and they started talking about her and what 
were.· •. they were going to do and all that - long before the initial 
interc~pts that we reported at the height of the incident itself. Am I clear on 
that? • . 
Yes. •• 

Yes, ye·~-

EO 3.3b(3) 
EO 3. 3b ( 6) 
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So there. was a lot of stuff there. (B% And then,) it was ... ~nd we publis~ed 
that - the raw transcript - as a SIGINT product. It was ~rnw translation. 
But it wasn't published until some time afterwards, OK .. ; : •• 

Yes. 

Is the poinl I want to make on that. And the ... The thi t ·at bothers me • 
still today i$ that, again 

---------------And as was the cor.nmon occurrence where 
you're having $kirmishes between North Korea and South Korea, it was 
probably judge? to be another one of those. fnd it wasn't until probably 
several hours after the fac1._ ______ ~hat it was a U.S. 
reconnaissance.ship. 

I see. 

You see? 

Yeah. And even, t::::J, if that material was available, say, to the Pueblo 
and to the senior U.S. Navy people before the fact, it would have been 
good for warning purposes. Is someone or a number of ships coming out 
to check you over, it didn't mean seizure ... 

No, but... 

Or ... 

They based on the precedent, (2-3B by talking). I mean, they (XB; also, 
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ewton: 

ewton: 

ewton: 

~ewton: 

I I: 
I 
I 
I 
I 
I 
I 

t-,lewton: 

I I: 
I 
I 
I 
I 

~ewton: 
I 
I 

t 
I 

tJewton: 

) I: 

:Newton: 

1t I: 

-Newton: 

1 I: 

. . . . 
oyerdriven) ... 

T~t's true. 

YoCJ know? 

Y~n. . . 
Yo(J (JOUld reach the logical conclusion ... 

Yes·~ .. ·. . . 
Thatthey were going to do harm to this ... whatever this intruder was. . . 
Yes, 

0

¥e"s:1h. 

They 
0

didn't know ... I didn't see anything in that transcript that they were 
deploying against something that they knew was going to be there. You 
see wt\atrm ... ? In answer to your specific question about prior 
knowletlge. . . 
I see. F{ighl . . 
I didn't see anything in that transcript that would suggest that. But they 
were reacting to - as they had for ... as I've said two or three years before 
to anything tt\at comes into those waters and ... 

And in yo~r view, it didn't make any difference what flag this ship was 
flying? • • ---------

Eo 3. 3b (3) 
Nope. EO 3.3b(6) 

Right. As lo)1g as it was in that area. PL 86-36/50 USC 3605 

They became very excited when they found out it was a u.s.: vessel. And: 
they kept tal~ing about the G-E-R 2 and the signal (3-4G) t'1:ilt, you know,: 
that "We're g~ing fo board you," and all of this. Well, the re~on I _ 
mentioned thBt is another ... is that there is another hour there, OK? If you­
had a s stem ~n la°ee of an advise warnin • : · 

.__ _____ • ,-n Q o t at was one, it. .. You look bac:;'k.on that and • 
you say, retrospectively, could she have gotten out of harnrs way had all: 
of that had bee~ in pl~ce?I ~rid they say, : 
"Hey. They're cG>ming out," and you know ... You ... I don't know. (XG) . 
speed to them, r.guess~ I don't know whether or not we could have done • 
an thin about e in ·.her from bein ca ture: is all I'm aying. If the 

ou would issue: 
, at east;_t e evasive action . . 

I 
OK. Next question, t::::J. Can ou describe from our recollection the 
extent of the com romise o 1 (North 
Korean, 

-------------■ •••••• ···---------Yeah. Al. .. You know, Al Murphy? EO 3.3b(3) 
PL 86-36/50 USC 3605 
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farley: 

JNewton: 

P= 
,=arley: 

JNewton: 

P= 
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I 
I 
(Farley: 
I 
raewton: 

p: 

I 
~ewton: 

F=J: 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
I 
tJewton: , 
I 
I 
I 
I 

farley: , 
farley: , I: 

:Newton: 
\.__ _ _.,: 

Yes. 

Yes. 

Have you talked to him? 

No. 

EO 3.3b(3) 
PL 86-36/50 USC 3605 

.. .. . . . . 
Not yet. No. I have him on my list also. _-:·: •• 

Yeah. He was involved. He's probably a better ... He·.~~ t heiped him~ this 
project. But he was in charge of this project, where·we:were doing a study. 
He actually (Bo/o graphed) such a study. My pers~nal view .:. and Al inay 
argue with this a bit because I. .. It didn't make ...• ~ r;he~n, it didn't... T~ere 
was no ripple effect in Korea. They didn'tl • • • {if that's-what 
you're driving at. There wasn't any... • • • . . 
Hmm. That's something. : : 

Boy! There it is again. Nobody does nothini. Ws harl:l to believe, isn•t it? . . . 
They didn't know what they had. I mean, rsaw reports ... I saw Tv. .. :1 
mean, not TV. It was film coverage of ... ~ Nqrth Koiean film. Plain ~ross 
the table were top secret documents th.at I ~rote. I }nean, SIGINT product 
that I had written on that table. They .. ;And-it was ~ncased with a yellow 
jacket on it. And all of that stuff. It was just" all laying out there. : . . 
Yeah. 

Tons of it. Just laying out there o~1ables. And thfiy had it there for foreign 
visitors to see. And for propagan.eta, th~ took thii picture. And we ~ot a 
copy of this North Korean film. But the·crew woutd tell me that, you-know ... 
Several months after the fact, ~ lalked-"to several:of the crew about !his 
when we debriefed them. And"they had ... They'd be on the playgro_tmd 
during one of their ... during tt1eir exercise perio~L. 

Yes. 

And they'd be doing calistnenics or something; And there'd be a pfece of 
paper float across the (a,% darn):playground. And it'd have TOP 8'=CRET 
UMBRA on it. • 

God! (TR NOTE: Chu_ikling heard.) . . 
And they had it storetl in tras~ cans. And the:wind was blowing it around. I 
mean, there wasn't any cataloging or any of-that they could see ttiat was 
done to all that. • • • 

Great. . . 
And it was ... There was no systematic, I do.h't think, that I. .. baseel on what 
the crew was ~aying ... bq"sed on what... Ttyey didn't take any acti,m as a 
result of this .• ~ mean,I ; lwas on there, you know? 

1 1 
There was_l ___ _.f1. .. They may._l __________ f tor all I 
know. 
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I 
~ewton: 
I 
I 
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,. 

~ewton: . , _____ ,. 
I 
t-Jewton: 

t ,. 

~ewton: 

---•= 
t-Jewton: 
I 
I 

I I: . 
~ewton: 
• 
j I: 

:Newton: 
) r 

,=arley: 

l .. 
Farley: 

. 
. . 

: There was some i"um9r that they passed a lot of that material to the Soviet 
: Union. • • ••• 

: That's possible, but it's ... It wo
0

uid Sfi~m that Soviet advisors were there, 
: helping in the debrief process. • . 

EO 3. 3b (3) •Yeah. . PL 86-36/50 USC 3605 
: But. .. -. 
: You ever find any thing that you could lay your hands on on ihat, t::::l? . 
· No. No there wasn't anv ... I 

__________ 11 only learned ... I only knew of:t~at after the 
: fact. 

:Yeah. 

.. . 
• • . . 
-.,. .. .. .. .. .. .. . . . . . . . . . . .. . . . . .. 

. . 
' 

I 
·Yeah. : : 

-Yeah. I don't remember reading that report. I don't... I don't-know ... 
:Because, you know, a day or two after, we were caught ~P •n our own ... . . . 
•Yeah. • • . . . 
:You know, trying to sort this thing out from the Korean SLde • 1 do know ... I 
·remember now that you mentioned it that there was tha hat... But 
: the particulars of it and """!-~~-~~-~---■! __ and its ·
1
relationship to anything, I don't. .. Now, (1-2G) may be speculating (1-2G) 

... __ _.land others that the (C% So's) were there beforehand and after 
and all of that. But I didn't see anything in SIGINT to suggest. .. Of course, 
I was right in the middle of (B% of this flap) ... 

Sure. 

So I. .. The peripheral vision on ... for me wasn't very good . 

Right. 

r 

l'QP &6GAiif:\1GQMIH1':1HQFQAH-&liHOll'IIJli#&8&84 4 &8 Page 21 



I PL 86-36/50 

I 
I 
I 
I 

USC 3605 l. 
,er :)1!!8"erp,,•e0Mlff"'HOPO,.Hf8EH8lilil'1'EHl!0£8 • • £8 

I 
p,.Jewton: 
I 
I 
I 
I 
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I 
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I: 

t-Jewton: 

F==J: 
~arley: 

.1 _ __.1: 
I 
lfarley: 
I , r 

)=arley: 

I r 
I 

,=arley: 

> r 
I 

.farley: 
I 

~ewton: 

> ,~ 

Newton: 

.. , __ ,: 

. 
-Newton: 

l .. _ __.I: 

I I • • • • 

I I • • • 

: t>n·the documents, ~ • ciiM,•clboard the Pueblo, the most extensive dama e 

• • 
• 

. . 
• 

•Well, they.had the Ah ... Do you know ... ? 
~ ~ r? Y~ know~"!".!!,m!!!"PT". ---~:.. ---

·Ye~ • ~ 
I : 

:Are you going tq see him? EO 3.3b(3) 
:is he::.still around~ PL 86-36/50 use 3605 

:Yeah~He works inOnow. ; ,, . .. 
:Oh. , ... 

:He's iol think he.fl.as ... He's in chc?rQe of the wellness ... ? Tlje gym 
• that wa built and all thaf7 Yeah, he's in.-ct-:iarge of that. But he was ... He 
:was th~ person that wenf.to San Diego:tci help debrief ... He wasl.,_ ______ _.1 
•expert, tf you will. So he would probal1!Y l:1e able to answer that. And he 
: helped write the damage as"sessmentl • • I On the material that was 
:aboard. L ... My particular recdUection:was, 

•Gee! 

:Yeah. 

I 
·No. 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. 
• _: r-. . . . 

:No? I'll be darn! (TR NOTE: He ehuckles.J.A puzzle, Robert. A puzzle. 

:Yeah.I •• ( • •• 
·Yeah. I don't Know why. I don't know if they just stored it in barrels. I 
:mean, the ere~ thinks that they didn't know wh·at they had. And a lot of 
:that stuff they _h.Jst put in barrels. They ... A couple of them saw it sitting ... 
:saw some of this stuff in barrels sitting outside in 'the weather. And as I 
:say, a couple ot pieces floating around on the playground. 

:You want someihing to read? (TR NOTE: Chuckling·~eard.) OK. The 
·North Koreans s"eized both cryptologic and cryptographic materials from 
:the Pueblo in '68". • . 
·Yes. • 

:Was there any ... ~ver any attempt that you were aware of,t::] whereby 
~he North Koreansl were making use of the U.S. cryptographic 
•machines in any of their corn ms - after the Pueblo seizure? 

·1 
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Newton: 

ewton: 

arley: 

arley: 

ewton: 

ewton: 

~ewton: 

' I: I 
I 
I 
INewton: 
I 
I 
I 
p=arley: 

~ewton: 
I 
I 
I 
I 
I 

\ I: 
I 

""ewton: 

i I: . 
farley: 

l'-Jewton: 

l"".:.==::1: 
Newton: 

Farley: 

Newton: 

. . . . 
\-.Jo.communications that looked somewhat similar to what the U.S. does 
dr .. :.? . 
No, nO.. They ... Their cryptographic principles were, at that time - it may 
be diffetcent now - were very archaic. Didn't have any really sophisticated 
kir\d of g~ar. 

Ye5. . 
I. .. It they got something like that intact - and I guess they did - it. .. 
Knowing howio use it, would, I think, would be outside ... The Koreans 
(B% ·would wafl,t) some help from the So's or somebody. It would be 
outsi(Je their capf!bility to understand what they had. I don't think they 
would-... • 

They ~ptured soniE!··· What? A KY-Ts? 

7. 

Right? •• • 

They took some KW-7, ~W-37, KG-14 ... . . 
Yeah. RiQht, right. 

KY-8. (8% Not) KY-8. K... • . 
Most of it i~tact, as well. 

Yes. 

You'd think they'd bounced a sle<¼ehammer off a couple of these things. 
But... • 

And what was damaged on the macfijne: they had a whole storehouse full 
of replaceable. parts. So ... (TR NOTE:·Farley chuckles.) Yeah. 

Yeah. . 
Yeah. We men~oned a fiw minutes ago, t:::J, the compartmented areas. 
The only ... (8% . The only one that I came across in reading 
some of the damage assessment documents was something called a 
I · lwhich supposedly was at that timel , 

Yes. • • • • • • • • • •••••• ··------------------------··········· Yes . 

Right. 

I .. 
Right. I remember thaJ .• • • 

1 f 
So do I. 

Whatever happened to that? 

EO 3.3b(3) 
PL 86-36/50 USC 3605 
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·:oorYtknow.. • • • • 
:■ • • • • •• •• • • 

ewton: .·OK. • ••• •• •• 
::Vou c~·t6' ... Ask·♦--.--thatJ li,ight remember. 

ewton: :was it..~? • ...._ _ ___.? 

ewton: l IOK. • • 

He might know. I don.'t know. Would have to (1-2G). Again, I don't. .. I 
don't recall. .. And we Wfltched it. And Al Murphy ... Al Murphy's a good 
source on this, loo. 

ewton: OK. 

ewton: 

t=arley: 

J===l: 
~ewton: 

I I: 
I 

: 
: 
I . 
I . 
: 
farley: 

Newton: 

,_t --•: 

J,Jewton: , .. 
:,,,.lewton: 

.. 
Newton: 

♦ 

Because this was.~~ This study that he did was a year or so after the fact. . . 
I want to get into thatin just a minute, OK? . . 
Yeah. 

Is he at the school yet?·. . . 
Yeah. I saw him in a hall tt,e other day:. 

OK. 

So he's still around. I don't khow where he ts .• But he's still around . . 
OK. 

In fact, you might want to ... If yo·u don't have it in·Yle archives, you 
probably ought to get a copy of ttiat. It's a very goo~ study. It's a ... He did 
a damn good job on that thing, as t.recall. You know: •i_n a fairly short 
period of time. 

Do you have a copy, Bob? Have you·seen the copy of it?· . . 
I have not seen it yet. But I want to get°Lnto that in just a second. I want to 
make ... try and get some clarification as~:just wht this study was. But 
before we do that, you were an analyst i t the time,□. Were 
you ever aware of any attempts by your o ice - other office - to restrict 
the flow of SIGINT information to the Pueblo or any other SIGINT 
platform? 

Oh, no. No. We ... Quite the contrary. We tried to get the information about 
the risk assessment. .. 

Yes. 

We emphasized ... I mean, it was ... It was in product all over the place, you 
know. Literally ... 

Yeah. 

Literally hundreds of SPOT reports that were, you know ... They ... 

I came across information that they were so anxious to do that - to give 
Pueblo everything it needed - that they were being fed by three or four 
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ewton: 

ewton: 

arley: 

arley: 

I 

~ewton: I .. 
t-Jewton: 

t •: 
~ewton: 

~: 
)'lewton: 

I I: . 
:Newton: 
\.,_ _ _.,: 

different source of ... different. .. three or four different organizations. 

Yeah. 

Some of them feeding them the same information. 

Oh, yeah. 

Yeah. 

That was one of the faults on ... of the ... That was one of the difficulties 
they had aboard the Pueblo. They had multiple copies of numerous 
documents. 

Yes, they did. They Xeroxed a lot. They had a Xerox machine onboard the 
ship, I think, before she ... I don't know whether or _not she deployed with it 
onboard ship. But Bucher ... One of them said that when they were in 
Yokota getting the (B% tech packers) ready to go ... Was it Yokota? I think 
it was. Where they spent a lot of time just duplicating tech records and so 
forth: the callsigns systems, the tracking codes and all of that stuff. 

Right. 

Because they were ... They didn't feel they were - as you indicated, I 
think ... They didn't feel as though they were trained up to go. And so, they 
were taking the opportunity to get as much tech documentation as they 
could. Now, I don't know whether or not the Pueblo was ... If your question 
is whether or not the Pueblo was on direct distribution to our SIGINT, I 
don't know that. 

I doubt that. 

Probably not. There may ... Most of what I looked at was, what I called, 
GENSER traffic. 

Right. 

There was a tremendous GENSER. .. I mean, that's what the Navy does 
with all her ships at sea. There's a GENSER pipe that (2-3B by Newton 
speaking) ... 

Oh, the (B% Goppy) ... The ... 

Yeah. Goppy. That's it. The Goppy (B% roll). 

Goppy roll. 

Yeah. There you go. Goppy roll. Just. .. 

That (1B) covers a multitude of (B% sends.) 

Oh, yeah . 

Yes. 

Tremendous volumes that... I had no idea that that kind of stuff was going 
to a ship at sea until I was involved with the damage assessment. There 
was a lot of SIGINT hardcopy information aboard. Some of them were the 
yellow jackets, and not reproduced copies. But they were ... with the yellow 
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arley: 

ewton: 

ewton: 

ewton: 

arley: 

ewton: 

~::;~: 
1 •: 
' ' farley: 

I I: . 
farley: . 
I t· . 
:Farley: 

~ewton: . 

l r 
-Newton: . 

l .. 

. ~ . -:.· . .. 
:jadijits on them. And there were a lot of those. As I say, a lot of it that I've 
•writter:i.myself that I saw the serial numbers on this table when they were 
:all spread all overthe place. Working aids. TSRs [Technical SIGINT 
:ReportsJ.and hardcopy SIGINT reports. Callsign systems. All of that. .. . . . 
:That the}'.P.icked up in Japan, or in Hawaii? 

:The impressi~l") I had was both places, they were picked up. That: when 
:they were g

0

ettin"g ready to put their crew together for their first mission, 
:they spent a 1ot tih;le getting these tech (2G) together. . . . . 
•The ... Harris ... ·:. •• . 
:Yeah. 

:The NSG ... 
. . . . . . . 

:Opsofficer? ••• •• . . 
: Desk chief... •. •. 

:veah. ·. ·. . . 
:Right. •. •. • 

:was briefed here on all A and-~ targets ... . . 
:Yeah. . . . 
: Before he was ... Before he... •. •• 

:well. .. 

:1 didn't brief him. (TR NOTE: Chu.eklir\g he;r(j_) Wish I had. There's 
: another one I... • • •• • • . 
:oh, yeah! . 
· I wish I had. That's another one I. .. . 
:Trying to be (Bo/o careful)... • 

:And then he came back (XB by laughter.)1 wisti I had, ·~ally! 

·Yeah. (TR NOTE: More chuckling.) . . . 
: OK. Getting back to the reports after the fact.· A year or so atter the 
: seizure, there was supposedly some instructions is~ed - I cc1n only 
:guess by possibly ODO - to Zaslow, who was fb;m L · •l 
: Start over, Bob. What? Supposedly what? 

:supposedly some instructions issued to Zaslow by·ooo - and I'm· t~ 

l
~ a guess at these personalities involved here - to tal<e a hard look atL..J 
. IAnd determine their status. The purpo~ of thjs was to 
..,is-o"""la_t_e_t"""he-c"""ha-nges - if any - that the North Koreansl I 
had made in their comms following the Pueblo compromise. When the 
report was completed, it was decided not to publish it. And it was 
destroyed. 

That's the Al Murphy thing . 
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-1 Farley: 

l 1 
rarley: I 
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., Farley: 

~ I 
:; Farley: 
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: Farley: 

! Newton: 

I 
· Newton: 

l I 
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OK. It... ? Was this the ... ? 

Ah ... I don't know. I don't know that last part. But the ... 

OK. About the destruction? 

Yeah. 

OK. 

I don't know about the destruction of it. But. .. 

Is this the same report you're talking ... ? 

Right. 

OK. 

I'm sure Murphy kept a copy for himself. (TR NOTE: He chuckles.) 

Yeah. It was a ... 

I got to really track this down. 

It was ... It wasn't... Actually, it was a nice ... really big graph chart that he 
did. He actually graphed it visually as to what happened. Now, it may be 
I. .. As I recall, when he briefed George Robb... And I'm not sure why, 
because I was pretty naive then. I still am, I guess, Bob. But George Robb 
was not happy with what Murphy had done. I remember that. I remember 
that. I was at the briefing. And George says, "You missed the mark. How 
can you graph it? You can't graph something like that." And Bernie was 
there, too. He might be able to ... In fact, Bernie might be able to 
substantiate that. 

Was he Robb's deputy? 

He was his 04. He worked for Gaddy. 

Oh. 

I think, at the time. Gaddy and Bernie and Charlie Ware . 

Oh, yeah . 

And Bob (B% Thu). Well, they're part of ... 

I remember. The 04. 

They're all part of ... Well, Bob Thu was the 05, I think. But they were all 
part of George Robb's staff and ... I don't know. Bob ... Is Bob still around? 

Yes, over ... 

And Murphy was part of his staff? 

No. Murphy was an outside resource. 

OK. 

I don't know where he was at the time. But he was called down because of 
his knowledge of the technique they wanted to use to document this: to go 
back and do a study. And the study originated pretty high. And George 
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' ' >aewton: 
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' farley: 

~ewton: 

~ .. 
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:Farley: 

~ewton: 
I 
I 
I 
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) r 

)'.lewton: 

I ,~ 
:Newton: 
\ .. __ ,~ 
Newton: 

wanted something that I. .. I don't... I'm not quite sure why ... I can't 
remeniB~r why George ... But I remember attending the briefing. And I got 
the clear djstinction that Robb was not happy with what he said and saw . . 
Yes. I don't koow who exactly mentioned ... Maybe it was David ... Dave 
Gaddy who mentioned that the report may have been destroyed because 
there was nothin·g really concrete that they could point to or because it 
was sensitive or whqt the reason was, I don't know. But I'll... I will see 
Murphy on that. . 
Well, I. .. Knowing Al, heiolould remember. He would (2-3G) the copy. He'd 
remember exactly what the. !hrust of the conclusions were. 

Right. • 

And I'm sorry I don't. 

It's all right. 

I'm finished. 

You're finished! 

You're finished? 

Oh, other than to ask: any general comments on.the whole ... the whole 
episode? On the standpoint of NSA? The Navy? I P. Agree? 
Disagree? 

Yes. Well, I think I've said most of what I've wanted to say. I can't... I was 
trying to think back, now, to some point of this. Did you want to talk about 
this operator AU? Remember we talked about this ... ? At the height of 
this ... It was in the aftermath of the Pueblo. And it doesn't relate 
specifically to the Pueblo, but it's something that came out later on. It's a 
very sensitive thing. Again, I think it was Tom Land involved with this. And 
we made a conscience decision ... You know, it was one of those times 
where ... One of the rare times you find yourself in (where) they say, "You 
got a blank check, and I'll fill in ... What do you want to do? Collection 
resources? Do you need anymore? Do you want to do this? Do you want 
to do that?" And some of us said, "Well, what we need is 24-hour ACRP 
collection. That's what we need to have." And we almost had that. For 
some period of time ... We're talking like a week after, you know ... We're 
talking about, you know ... You know, we didn't know whether or not... The 
SR-71 was making daily passes over Wonsan. And we're talking about 
strike ... Whether or not the Navy wanted to go in there and take it back, 
you know? And contingency plans and ... 

Right. 

You know, all kinds of things. And so, we were gearing up for ... 

A strike or. .. 

A strike. Something, you know? 

Yes. 
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... ~ --·~ : R~~ew_ed conflict or whatever. And so, we had a lot of ACRP up at the 
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Newton: 

: tim~. Th~re was a guy ... And of course, the ACRP was into the White Wolf 
: adv~~ry. ~nd of course, there was a lot of ... a lot of concern, because of 
• what-had happened, and the history of this whole thing. That, you know, 
: we have another incident, the Koreans would come over across the DMZ. 
: And a f~tof (Bo/<t it) was across the bottom (B% number). Obviously, none 
• of it weri.t up that w~y. We had a battle force that went up in there. 
• • • ♦ 

: The Enterprl$e. 

: Yeah, the Enterprise, ~nd I don't know how many destroyers 
: accompanieo .. \AII went up in there just to show the flag ... that "we owned 
• the Sea of Ja,pah. You don't,;' sort of reaction. (TR NOTE: Chuckling 
: heard). And th~n; along the dM.Z - parallel to the DMZ - continuous, 
: almost ACRP, you·~now coHechoQ (1 G) deployed (1 G) Japan. Staging out 
: of Japan and out ofl __ "'!!-.---"""!"""P,ad the primary advisory warning 
• responsibility for·a11 of that: to make ·sure that if there's anything reflected 
: at, you know, an ictercept attempt or li€>stile reaction, that the warning 
·
1
would go. And there was a young Air Forqe intercept operator down at 

.., ____ II don't re~mber his name. I don~thin1 I even knew him. But his 
operator initials were{ 11 remember that And what he did was: he 
put together a bogus ... 

OK. (TR NOTE: He chuckles.) 

Remember this? 

I do now. 

He put together a bogus intercept attempt by the North Koreans on one of 
these ACRPs. And caused an abort. And this was within a couple of ... 
week or two after the incident. It caused all kinds of ruckus, because it... 
You know, the CRITICs and all of this were flying again. And they'd said, 
"Here they are, crazy, going after another one." And it was this young kid 
down there that... He was trying to make a name for himself or ... I don't 
know what prompts people to do these things. But to make up this 
incorrect story related to that. And of course, some of that came out. And 
of course, you look back and say, "Well, how much of this other stuff ... ?" 
And the reliability of SIGINT and somebody making this stuff up? And all 
of that went on. 

Yes. 

Land was very ... They put the lid on it quick. Tom Land went down there 
with the ops officer and all. And they were able to find out who the guy 
was. And they yank him off position. But I don't know whatever happened 
to him. But that was ... That was one of traumas that came out of that 
thing: is this air ... 

Yes. One of the things that... Looking back, it may be hard ... At least, it's 
difficult for me to understand is after the event - or shortly after it 
happened. And of course, we had no U.S. forces in there to do anything in 
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. 
a quick manner. But the overriding concern of the military and the civilians 
~ere in Washington was: not to violate Korean territorial waters. "Whatever 
y.ou do, don't violate their waters." I guess they were more afraid ... This 
~as after ... The Koreans had come out into international waters. Had 
seized the ship and so forth. "But whatever you do, don't violate their 
waters." I suppose there was an overriding concern with another war with 
K¢rea, while we were engaged in Southeast Asia. 

Yes . . 
Which is ... . 
WeJI, don't forget, there was an attack on the (B% Blue House) ... 

Oh,:yes. . 
Yes~ 

At ttie same time ... 

Yes.• 

And \¥8 were right in the middle of the Gulf of Tonkin at the same time. 

Yeaht (TR NOTE: Chuckling heard.) . 
That "!as one of (1 B)'s ... 

We w~re in trouble! 

Yeah.: . 
Main complaints: that he was never told about that Blue House raid. This 
was after he had returned to the U.S. That would have ... I don't know 
exactly what that would have done for him. But.. . . 
Bob, do you want to talk about the interrogation of the crew? 

Yes . 

In which t::::J was involved? 

Yeah. Thanks for reminding me. Did you ever see any hesitancy by any of 
the crew members to talk about the whole experience? Was there any 
overriding fear that they would be subject to U.S. prosecution that may 
have caused, at least, some of them to hold back what they were telling 
the U.S. debriefing team? Anything like that? 

I have heard that speculation by some that were on the debrief team. I had 
nothing in my own personal experience to support that. 

Yes. 

I got... I interviewed the lower-level guys - the Korean linguists; two 
Marines. I've forgotten their names. I thought I'd never forget their names. 
Two young Marines that were born ... that were the Korean linguists. 
Neither of which had (1 G) high quality of linguistic skills. (TR NOTE: He 
laughs.) 

Yeah. 
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This is the kindest way I can put it. 

This was one of the Pueblo's problems. 

Yeah. 

Yeah. 

That didn't... They were ... You know, they were detached with guys ... They 
may have come out of Hawaii, I think. The 414th? USN-414? Which is (1-
28) ... 

They had been recent graduates of the DU. 

Yeah. And hadn't had any prac ... Yeah. That's right. And hadn't any 
practical experience. And they hadn't had any ... any live intercepts-kind of 
experience. 

Hmm. 

And they ... Both of them were pretty green. I. .. 

And they voiced this before the Pueblo got underway on its voyage. 

Yeah. 

Yes. 

There was one ... one guy that worked for me. I. .. Two Marines ... Two or 
three Marines that were attached to me not long after the Pueblo incident. 
It's a funny little story. One of them was supposed to be on the Pueblo. 
And something to do with his wife. Was pregnant or something. And his 
buddy said, "Nah. I'll take this one. You take the next one." 

Oh, boy! (TR NOTE: Chuckling heard.) 

So ... So he ... He went off and deployed. And meanwhile, the other guy 
got. .. You know, of course, came to NSA later on and worked for me. But 
he ... 

They were Sergeants (8% Hammond and Chica.) 

That's it. That's it. Hammond and Chica. I mean, not... No fault of their 
own. It's just that they just weren't trained up. 

Yes. 

and ... 

That's ... 

That's the only Korean linguist capability they had: were these two 
Marines. There were no CT's that had that capability. The CT's they had 
had mostly Soviet kind of background. 

And they were not able to read out the intercept that the Pueblo was 
taking on the ships (28 by throat being cleared) out to them. 

(8% Gosh.) 

Yeah, yeah. They didn't... None of them came by for any training, you 
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:·know, prior to deployment. And so, you have a bunch of, you know, pretty 
: green troops - especially on ... Well, there may have been ... The CT's, in 
: fact, were ... I couldn't call them all "green," because there were 
: P!"ofessional SIGINTers on the Soviet problem, obviously. 

: Y'!3ah. 
:soviet navy, specifically. But I don't know that they had much of a base on 
: Nqrth Korean ... 

: I recall some description in the ... in some of the crew debriefing papers 
:that Bucher called on one of the Marine sergeants to come up to the (B% 
:pilot) house and translate some Korean writing that appeared on the stern 
•of one of the North Korean patrol boats. And after the Marine got to the 
:bridge, he had to go back down again, because he needed his dictionary. 
:(TR NOTE: Chuckling heard.) And when he finally read it out, he told 
:Suc~r they were ... the names on the two North Korean ships were "Rice 
.Paddy 1", "Rice Paddy 2." (TR NOTE: More chuckling.) . . 
Yeah: . . 
t:::::J...". Go ahead. . 
One question. When you were involved with the debriefing team in San 
Diego, t::::J, what was your impression of the information on SIGINT 
targets and general SIGINT knowledge that the general service people 
aboard the Pueblo had? The people who were not SI cleared? Who 
were ... Who obviously had some information on ... knowledge of the NSG 
detachment and what they were doing etcetera. Or were you surprised at 
that? 

No. I guess not. I mean, the Navy ... The way the Navy operates ... I mean, 
I guess, even at that age - I was a lot younger, but at the time, I. .. But I... 
I mean, it was a SIGINT trawler. That's why she was built. 

Yes. 

And the GENSER guys, I think, they probably knew. Just the fact that, you 
know ... 

Yeah. 

Why are you running around with a ship like that? I mean, it's a 
reconnaissance ship. And ... 

Yes. In some cases, more than what the appearance of the ship was ... 
And from casual conversations, some of them had some ... 

Details .. . 

Detailed ... Detailed knowledge of what was going on. 

Yeah. 

Yeah. I had heard that. And I guess that. .. that bothered me a little bit. But 
I... You know, but I just considered it... I mean ... 

Yeah. 

l'OP' 8EOflEl'h108MIH•PH8f8flHPOEHOll'IYEJ¥1!81!9111!9 Page 32 



I PL 86-36/50 USC 

I 
I 
I 
r 
r 

3605 I 
TePI ~.Ee"E:Pt'feeMH4■Pff40P8ftHi8EH81iliPsfEJ}l0104 418 

"---•= 

lr=arley: 

' ' ' r 
t 
p=arley: 

• r 
I 
I 
farley: 

P= 
I 
I 
tJewton: 
... __ .. 
I 
I 
I 
I 
p=arley: 

t,Jewton: 

~: 
,..,ewton: 
) .. 
I 

tJewton: 

)=arley: 

I r . 
~ewton: 
) r 

Newton: 

Farley: 

Newton: 

. 
: I ju~considered it another way that the Navy did business. I guess the ... 
• The way I. .. You know, I. .. It's kind of the ... Bucher had the ... He was the 
:captain.of the ship. And how he ran his ship and how he chose to advise 
:his crew as to what the mission of the ship was, he set the stage for that. 
·And whether or not some of the crew told those of the crew who were not 
:Cleared for SL. I mean, I guess I was ... I saw that, but I guess I wasn't 
:Overly bothere9 by it. But I had heard about that second-hand. But I guess 
1 didn't focus on· 1t that much . . 
t:::::J, in the early days of the interrogations at San Diego, were you aware 
that the Navy was sor:t of elbowing out the NSA troopers ... 

Yeah. • 

And they wanted to take over the whole program? . 
Yeah, yeah. To his credit, Dil:;k Finlay didn't let that happen. That was Dick 
Finlay's (B% job). • . 
Right. • 

Dick Lord was there. He was thec=Jguy. And he probably is a good 
source, if you haven't talked to him ... 

We have not. 

For the debrief and that sort of thing. Also, the ... This business about 
damage assessment and the prior knowledge and all of that: he and ... I 
think, a young Captain Inman was there, as well. 

Oh, yeah? (TR NOTE: Chuckling heard.) 

Yeah. 

If you want to talk to him, (XB). 

He was a commander in the CINCPAC staff. 

Yeah. He was sent there. 

Yeah, yeah. (B% I'm) surprised ... 

I'll be darned. 

And he and Lord hit it off real well . 

Yeah. 

And there was a lot of that going on among (1 G) and discussions about 
that. But I wasn't a part of that. I concentrated more on the tech side of it 
and lower-level discussions with the analysts that were aboard. Like my 
debrief was mostly with the younger guys that were ... 

Because some of this information we've been discussing here concerns 
that information derived from the crew debriefings, I guess we better throw 
in a SENSITIVE on this overall classification, Bob. 

OK. Good. 

I have no more questions. 
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'(\'ell, "c:l, has a couple more items he wants to talk about. 

Y.es. . 
w_e have ... I have 10:30. Is that your limit today? 

Yt\ah. I guess I wanted to respond a little bit more to the debrief process. 

Ye~. . 
We·can maybe do that another time. But I guess, before it escapes me, 
the thing about the posturing of the Navy in San Diego and NSA's role in 
that"whole thing ... I think to Dick Finlay's credit... Have you talked to him? 
Or ar.e you going to? 

We'v~ talked to him a little bit about the Pueblo. . 
Yeah: . 
Yes. •• 

Where 
0

-he had to walk down two or three miles to a gas station to call the 
director.back here. . 
Yeah. • 

Yeah. • 

He and 1.:. In fact, he took me with him, because ... under the guise of 
going up (o see his niece in Los Angeles. He and I took a trip up to ... up to 
Los Angel~s with the first report. The Navy wanted ... We had our own 
comms, see? And we wanted to report back to the NSA headquarters 
what we had learned. And some of it was fairly sensitive stuff about the 
crew and all of this. 

Yes. 

i i" And the Nav~ was trying to control all that within their own channels. And 
of course, they had the comms. In order for us to communicate to 
anybody, we t■lad to use their comms system. And so, in order to do that, 
they had to ch"op on what we were going to send, right? So, his way of 
getting around"_that was ... 

farley: Let me switch, "c:l. (TR NOTE: Taping stops.) 

fEnd of Tape 2, Side 1 ?] . 
JTape 2, Side 2?] 

f arley: OK. Go. 

I· 

. 
-Newton: . 
farley: 

l •· 

His way of getting around that was to take a copy of that... He took me 
with him. And we went up to Los Angeles. And there was an SSO shop. 
Did he tell you this? 

No . 

No. 

There's an SSO shop up there. And we sent it back from there. Up in the ... 
in the Los Angeles area. 
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Yeah. . 
Got. up there, so (that) General Carter could have the scoop ... 

Yean. . 
Before. the Navy. But there was a lot of concern that the Navy would 
whitew~sh this thing somehow. 

Yes, yea. 

And I dori-:t have any indications in my own base to support that. But there 
was a lot 6t concern about that by Finlay and others. And we wanted to 
make sure that damage assessment and what we had gathered and ... 
. And we participated in that very well. We were able to document 
everything. Atl the transcripts ... The whole process there was ... To his 
credit, he org~ized a very, very good management system of keeping 
track of who said what, when. Cataloging the transcripts which were being 
recorded and then transcribed by the secretaries we had with us. And 
then, all of that wilnt into a vault down in Nebraska Avenue. And ... . 
Was there some d~agreement of ... even about that and materials that 
were to be sent back here? (1-2B) ... The Navy wanted to keep it in their 
channels? • 

Yeah, we ... They wan~d to keep it in NSG. And we wanted it. And all that. 
So the final agreement·yvas that it went to the NSG archives - the data, 
OK? 

Yes. . 
All the transcripts and all the material and ... Duplications of every piece 
of ... As best we could, every piece of documentation that was aboard the 
ship was also duplicated, yoi.i know, so that we could - in our damage 
assessment - ok? (We could.say) "This was aboard." If it was lost, we 
could read it and then write an•;3ssessment about that. 

Yes. 

And we spent another three montJ,s when we came back ... We were down 
in San Diego 17 or 18 days, I gues.s. Out in San Diego gathering the data. 
And all that came back. And we went to NSG in a vault. And then, a bunch 
of us, including Finlay and Lord and.I land I and some others who 
were involved with the debrief of the crew went down to NSG for about 
three months in that vault and did the final damage assessment. 

Hmm. 

Right. 

Wrote the final damage assessment. And I'm sure that copies of all that... I 
used to have a copy ... I'm sure copies of all that are ... 

I think so. 

Right. I have that over there in the archives, (8% that I found) ... 

Yeah, yeah. Gene Sheck was involved with that. 
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, . . 
,Yeah. • , . 
.. ves. . . . . . .. .. . . . ..,. ______ _ 
-;A lo\ of dOClllJlents ... A lot of catalog~.: c~taloging, (8% I J 
•was 1nvolved with that. • • • -------.. . . 
··oh w· h ? • •• , as e. . . 
:-Yeah,·yeah. • • 

:l ·. ·. ~ ·· ... 
·1Yeah. Gr ... Not... No-♦Not commander. This is ... He's now M3A.o 
.. _____ ... 1 . 
Yeah. . 
OK. 

Used to b~ personnel rep in.I lsob. 

OK, ok. 

Yeah. . 
Yeah, he's .. .-. 

I'm thinking of somebody else. 

Yeah. I think i-.know who you mean. 

He was deputy. chief, command center for a long time. 

Yeah, yeah. 

First name was l t' I think. 

Ah ... Oh, I don't know whether or not it's worthwhile, but I think certainly 
Dick Lord ... Some of the questions you're asking about prior knowledge 
and Navy control and those kinds of things ... 

Yes. 

Either Dick Lord or Dick Finlay would probably be in a better position to 
answer those questions. (1-28) ... 

Buffham was involved in this, too. Didn't Buffham sign off on the message 
to the Navy? Or did Carter also? 

No. Carter did not personally sign off on the message .... The warning 
message? 

Yeah. 

The warning message ... Ah, there's a little story related to that, too. I 
originally had my name as drafter on that thing. And because it was being 
released at a higher level, the policy was, at that time, that the Chief, B ... I 
believe he was - at the time - had to sign this draft ... (TR NOTE: Phone 
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rings.) My name appeared on the MR (TR NOTE: Chuckling heard) - but 
that was taken off as well because they re-ran it. When they re-ran it to 
clean up some of the, you know ... the softening part of it... So it was 
almost a year before ... I think Buffham went down as ... claimed authorship 
because he signed it. 

Yes. 

Yeah, he did. (TR NOTE: Chuckling heard.) 

And he went down to Congress, I think, and ... 

Yeah. 

(B% But he didn't) ... 

I think ... 

He just... I mean, he's like a releaser, rather than (B% the author) ... 

Yeah. 

I saw a ... I saw a description of that. .. what happened - the aftermath -
after the Pueblo seizure - in regard to the message: some descriptions 
that... of Carter's position. He was told immediately about the message, of 
course. And he said he didn't want people marching around the halls or on 
the phone downtown blaring all this good stuff about the message. He 
wanted it low-keyed. 

Yes. I heard that. 

And if someone asked about it during the review to mention it. Very low­
key. And it was neat the way it was done. 

Yes, yes. He ... He was quite gentlemanly, if I could say, about the whole 
process. Except that... I heard this. I didn't know this from a fact, but I had 
heard when he had visitors from his office, he had a couple of copies in his 
upper right drawer to use to pawn (XG by laughter.) But I mean ... I was 
called down by ... not the ... It was a long time afterwards that... I don't know 
how they finally found out that I was the author of the message. But legal 
counsel for the Pike Committee had me down to talk about that message. 

Yes? 

Yeah. 

In some of his words to the Congressional committee - I think maybe it 
was the Pike Committee - he said ... He was asked about that message 
by ... 

Buffham or Carter? 

Carter. 

Yeah. 

By Pike. And Pike said something like, "Is this the thing ... ? Is this the kind 
of thing that NSA normally does?," holding up a copy of the message. And 
Carter just sat back and said, "No. It's just a bunch of NSA people doing 
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their jobs." (TR NOTE: Chuckling.) 

I have a transcription of that. I've been carrying that around. That's very (1-
28). 

Yeah, that's right. He had nothing but good to say about the way the 
Agency handled the Pueblo affair: General Carter did. 

Yeah. 

And I have that on tape. 

Yes. 

Yeah, he was very proud of us - of the Agency - for all we had done. 
But, again, I have to (8% hark backward) some. You know, I still feel that 
we could have done more, you know? 

Was Y.P. Kim here when that message was written? Or was Sammy Hong 
here when that message was written? Because either of them said that it 
was very strong language. And it should have gone out in the original. But 
everybody wanted to tone it down. And he said it was sort of insipid, by the 
time it did get to the Navy. 

Y.P. was not the division ... I don't think ... Was he the division chief at the 
time? I don't think he was . 

I don't... I can't recall. 

Yeah. I don't think he was. I can't remember who was, for the life of me. I 
know Sam Hong was at the time of the EC-121. He was in charge of the 
division. 

Yeah. 

But... Have you interviewed Sam? 

Yes. 

You have. I know that a lot of people say that... I mean, I wish I had kept a 
draft, OK? And I wrote the original draft. But my sense was that it said 
pretty much the same thing. It just was not blunt. I was a young guy. 

Yeah. 

And I. .. My language was - and still is, I guess - a little blunt. 

Yes . 

Oh, it's ... And it was softened. It was softened, no question about it. But it 
said the same thing. Now, what did Don Beckman say about that? 

He said it went through a lot of re-writes, I believe. 

Yeah . 

Hmm . 

And he said he wanted it to have stronger language. 

Yeah, we all did. 
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Yeah . . 
That's true . . 
I 9Uppose when you come right down to it, you can't. .. you could not... 
NSA could not put itself in the position of telling the Navy ... . 
What to do. 

To run or not to run a mission. 

Yeah. And that's when it started, you see? You know, it was almost like, 
"You·shouldn't do this." . 
I mea~. a direct support mission? 

Ah, ye~h. And you know, we ... I was counseled by a lot of people: "You 
can't s~y that. You don't run the Navy. The Navy does what they wish." 

Yeah. •• 

Yes. 

'This is tf'leir resource for doing what they wish." And I said, "Well, you 
know, aren't they reading the SIGINT?" And they said, "OK, well, that's the 
way it has"•to be cast." So we rewrote it again and ... A couple of different 
times. And~op process (XG), I think, primarily by Sheck and 
the guys in because of their sensitivity to this whole kind of 
issue of Program , rogram 1, and resources and all of that. They ... 
That's, I think, (XG), some of the final softening, if you will. 

Yes. 

But I kick myself a hundred times for not having kept a draft. 

Yeah. 

But in final analysis, I think it was pretty much the same. I think ... The only 
thing that I feel badly is that it probably ... It probably could have gotten 
wider distribution. That's a good criticism of the Agency. And it probably 
could have been more phone work ... Maybe it would have been, if it hadn't 
been over Christmas. You know, that thing went out... 

Yeah. 

(B% The 24th of) December. 

Yes, it was over Christmas. 

OK. 

Right. 

And maybe it would have been, like others that... 

That's why a lot of people didn't see it, right. 

To call people and say, "Hey! You ought to read that message." 

Yes. 

(4-5G) about that. But she was already on the way, by then. 
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Yeah. 

Oh ... I mean, she hadn't left ... I don't think she had left Yokota yet. But she 
was as close to ... I don't know whether or not the Navy would have done 
anything about it anyway. 

She was captured the 23rd of January. 

Right. 

So that was almost a month in there - that something could have been 
done. 

Yeah, well, 23rd ... 

She left her base in Japan on the 11th of January. She may have spent 
Christmas at a stopover in Hawaii. 

No. 

No? 

No. 

Too far back? 

No, no .. . 

Yeah .. . 

She arrived off the northern part of (C% Vlad) - off the coast of Vlad -
the northern part of Korea - on the 12th. 

Yeah. 

So ... 

On the 12th of January. 

Yeah. So she couldn't have left port on the 11th. 

Oh, no. No, no. No, no. 

She had to leave, maybe, as early as the first of the year ... first of the ... in 
order to get up that far. 

Right. Yes. 

And then, come down the coast. It would have been ... 

Yes. 

What a God-awful time to go anyway. 

That's right. 

Yeah. 

It was January. Really! 

Yeah. (TR NOTE: He chuckles.) 

And she's relatively slow. Nine knots, 10 knots. 

Yeah. 
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Did you talk to Bucher at all yourself? 

No. I met him. 

Oh, yeah. 

Yes. 

I didn't... I wasn't involved with his debrief. 

How about the ops officer or the ... ? What was his name? 

Harris? 

Harris. 

Yeah, I met him. I didn't debrief him. I think Lord ... 

How about Murphy, the exec? Did you ... ? 

I met him. But I didn't debrief him as well as these guys. 

Yes. 

But I met a lot of the CT's and of course the (B% Marines). 

Yeah. Are any of them around here? People who were aboard? 

Yes. There was a guy ... I saw him over in ... the warehouse the other day. 
What the heck was his name? 

ACT? 

Yeah. 

I'll be darned! 

Yeah. 

You ought to talk to him, Bob. 

Yeah. 

Who was that, I wonder (1-2G) ... ? 

I wish I remembered his name. He's over in the warehouse. He's over in ... 

Photo shop? 

Well, the building across the street here. 

Oh. You mean where we live? SAB 2? 

Yeah. 

I wonder who that could be? What rank is he now? 

He's a civilian . 

Oh, I see. 

He's a civilian and he's working here in ... He recognized me. I was walking 
through there. What was I doing? I was going over to talk to somebody. 

Talk to Dick Jones or ... ? 

Well, I have a crew list. 
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j)'ti~ do you? 

Ye·s~·. . . 
We could at the telephones ... Yeah. . . 
rje prooably would be in L (Group) something or other, I guess. . . . 
dtt oh·.~-. . . . 
He:.S in I!. ... • . 
N¢t-_in T?'. • 

Well I do~t know. . . 
Ye~.·.yes. •• •• . . . 
Tor~. I guess. It S~ems to me, he was ... He recognized me right away. 
He ,ays, "Hi, l::::::::l. t;low are you doing?" Talked to him for a minute. But 
I've-forgotten his name. I. .. 

Not l : ·r~:> it? 
I don't.: . . 
No. I don't know. I'm just trying to think of the strangers who were working 
with L Group in refurbishing- our area. So he might have been working in 
there. • • 

No, he hcid a green badge on:. . . 
Oh! OK. ~ell, we can check the•!ist, Bob. 

Sure. . 
Yeah. He ~ad a green badge. 

He'd be int~resting to talk to. . 
Yes, he would. He spent... Now. Let m~ think about that for a minute: if he 
was one of ttle guys - or if he was one l;)f the CT's that went with us out to 
the Pueblo. 1he debrief. Ah, that may be 1t. 
Oh. One of tli.e team? . 
One of the team ... 

OK. 

From NSG. 

OK. 

. 

The more I thin!{ of it, maybe that was it. I know he was involved with the 
Pueblo. And I scrw him. And I recognized his face. I couldn't remember his 
name and I couldn't see his badge. But I know it was green ... 

Do you ... ? Excus,e me. Do you recall the name of (B% . ...,, ------~? 

Yeah ... . 
Who may have been involved with the debriefing team? 

Chief... Navy Chie~ I 
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Probably. Yes. . 
Yeah ... 

QK. He's in PS now. 

ls-he? . 
Y~ah. 

Is be a civilian now? . 
Yes, a civilian . . 
Maibe it's the same guy. 

Yeah. . 
Maybe it's the same guy. I recognize him as being with me in San Diego. It 
was ~ke he was one of the crew. But then, the more I think of it, maybe he 
was .. : Maybe he was one of the Navy guys that were there (XG). . 
Right.: 

(XG). : 

Good. t:::::::J, do you want to talk about some other things? We can come 
back later, while you meditate on them. 

Yeah. Let me think about it. I think I got... Most of what I wanted to say, I 
think I've said. But I'll think about it some more. 

Yeah, there's some that just probably escaped you. 

Yeah. 

And maybe Bob can come up with some more piercing, penetrating 
questions. 

Yeah, yeah. I'll be happy, if you can think of anything else. 

All right. 

Yes, for sure ... 

I think if you talk to others, like Bernie ... 

Yeah. 

(B% Might) be a good source 

Yeah. And I certainly thank you for these additional names that you gave 
me. 

Yeah. Right. 

So, we've confirmed the classification of this ... 

Right. 

These two cassettes? 

Ah: TOP SECRET CODEWORD NOFORN SENSITIVE. 

SENSITIVE. 
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Any co!llments before I knock it off? Close it down? . . 
No. l'd"lik~ to thank ... Well, thanks for letting me talk about all. .. 

Yeah. •• •• . . 
Sure, (XG). •• 

Bet it was a.n interesting experience. 

Yeah, yeah:. 

farley: I was in B05 at the'Jime, so I know what you went through. . . 
l i: Oh, really? Yeah. •• 

Farley: Right. Part of history, t:::::J! (TR NOTE: Chuckling heard.) I'll flip it off then. 
(TR NOTE: More.chuckling heard.) 

[End of Interview OH-1989-14l b 
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